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قرارداده��اي جدي��د نفتي مسئله س��از ش��ده اس��ت و هي��چ چيز با 
برنامه ريز ي ها و تعهدهاي ش��ركت ملي نفت براي انعقاد قراردادهاي 
نفتي و جذب سرمايه گذاري مطابق نيست ولي علي كاردر مديرعامل 
شركت ملي نفت مانند هميشه به كلي گويي پرداخته و اين بار هم روي 
ميزان بده��ي NIOC مانور داد. او روز گذش��ته در چهارمين كنگره 
صنعت حفاري براي چندمين بار از بدهي ۵۰ ميليارد دلاري شركت 
ملي نفت خبر داد، بدون آنكه اشاره  اي به جزئيات اين بدهي داشته باشد. 
او هيچ گاه نمي گويد از اين ميزان به اصطلاح بدهي چه مقدار مربوط به 
صندوق توسعه ملي، چه ميزان متعلق به بانك مركزي، چند درصدش 
مربوط به اوراق مشاركت و... است تا مطالبه هميشگي از وي در محاق 
باقي بماند. او از بدهي اي مي گويد كه موجب افتخار براي دولت يازدهم 
شده اس��ت و وزير نفتش با افتخار به راه اندازي فاز 11 پارس جنوبي و 

برابري توليد ميان ايران و قطر در اين دولت اشاره مي كند. 
وزير نفت معتقد است عملكرد دولت يازدهم در پارس جنوبي استثنايي 
بوده است و با دم مسيحيايي دولت يازدهم همه چيز يك شبه »رديف« 
ش��د و ايران قطر را در توليد گاز از مخزن مشترك گرفت. زنگنه روي 
موفقيتي دست گذاشته است كه معاونش به طور زيركانه اي سعي دارد 
عامل اين موفقيت را يك »شكس��ت« تلقي كند و سرمايه گذاري را با 
بدهي تعويض كند. كاردر با تأكيد بر اين رقم معتقد اس��ت، وضعيت 
نفت اصلًا خوب نيس��ت و اين ش��ركت ۵۰ ميليارد دلار بدهكار است 
كه اين بدهكاري  حاصل س��وء مديريت دولت گذش��ته بوده است؛ تا 
توانستند از صندوق توس��عه ملي و بانك مركزي وام گرفتند و پول را 
هدر دادند و تس��ويه آن به دولت يازدهم منتقل شده است. گرچه او با 
احتياط صراحت را از گفته هايش مي گيرد ولي پرواضح اس��ت او براي 
ايجاد انحراف در كارنامه وزارت نفت در حوزه جذب سرمايه گذاري به 
صورت هوشمندانه اي سياسي كاري مي كند. او بدهي را »پرچم« مي كند 
كه وزير نفت زير همان پرچم خود را احياكننده صنعت نفت مي داند. بخش 
اعظمي از اين ۵۰ ميليارد دلار بدهي كه كاردر بدان اشاره مي كند حاصل 
وام هايي است كه شركت ملي نفت از بانك مركزي و صندوق توسعه ملي 
دريافت كرده و با تزريق به پروژه هاي مهم نفتي و گازي مانند پارس جنوبي 
كار را به پيش برد و اگر نبود خبري از فاز 12 پارس جنوبي نيز نبود  نشاني 
از برابري توليد ايران و قطر ديده نمي شد، پالايشگاه ستاره خليج فارس 
تبديل به يكي از موضوعات كاري وزير نفت نمي شد، ميادين غرب كارون 
توس��عه پيدا نمي كرد كش��تي لايه نفتي خريداري نمي شد، دكل هاي 
ايراني در دريا حضور نمي داش��تند و... مديرعامل شرك ملي نفت كه در 
دولت گذشته نيز از مديران ارشد صنعت نفت بود، بهتر از هر فرد ديگري 
مي داند با همين ۵۰ ميليارد دلار روند توسعه صنعت نفت متوقف نشد و 
پروژه ها براي افتتاح به دست وزير نفت فعلي رسيد. با بهره برداري از اين 
پروژه ها طبيعي است بازپرداخت ها آغاز  ش��ود كه روال عادي در صنايع 
نفت جهان محسوب مي شود. بارها گفته شده است كه مبلغ ۵۰ ميليارد 
دلار تعهدات شركت ملي نفت بدهي نيست بلكه سرمايه گذاري بوده كه 
بايد طبق قرارداد بازپرداخت شود، مانند تعدادي از پروژ ه هاي نفتي دولت 
اصلاحات كه هنوز هم بازپرداخت آنها ادامه دارد. با اين وجود كاردر با بيان 
نيمه واقعيت شائبه آفريني مي كند و دوست ندارد اشاره اي داشته باشد 
كه اگر اين ميزان س��رمايه گذاري در صنعت نفت ايران طي دور گذشته 

عملياتي نمي شد، امروز وزير نفت هيچ چيزي براي عرضه نداشت. 
اما در پاسخ به اين استدلال مي گويند در صورت تأمين منابع مالي از 
بانك هاي خارجي و راهكارهايي مانند فاينانس و... مي شد اين بدهي را 
كاهش داد كه در پاسخ بايد گفت در زمان تحريم آيا امكان بهره گيري 
از چنين راهكارهايي وجود داشت؟ به طور حتم پاسخ خير است زيرا 
همين امروز كه تحريم ها لغو ش��ده اس��ت هنوز امكان استفاده از اين 
راهكارها وجود ندارد چه رس��د به روزهايي كه حتي خريد نفت ايران 
هم تحريم شده و اجازه جابه جايي يك دلار از منابع نفتي ايران به هيچ 
كشور و ش��ركتي داده نشده بود. در چنين ش��رايطي منابع داخلي به 
كار گرفته شد و پروژه هاي ملي كش��ور از توسعه جا نماند. اگر قرار بود 
روش هاي مذكور مورد استفاده قرار بگيرد، بدون ترديد تا به امروز هيچ 
پروژه اي براي افتتاح نبود و وزير نفت دولت يازدهم بيكارترين وزير نفت 
تاريخ جمهوري اسلامي ايران لقب مي گرفت. از سوي ديگر اگر استفاده 
از منابع صندوق توسعه ملي بدهي و يك بدعت بزرگ است چرا وزارت 
نفت در اين دولت بيش از 14 ميليارد دلار از منابع صندوق توسعه ملي 
اس��تفاده و آن را به پروژه هاي پارس جنوبي تزريق كرده است؟ چرا با 
اين وجود و همچنين برداشته شدن تحريم ها سرعت پروژه ها به نصف 

رسيده است و با تأخيرهاي مكرر به افتتاح نزديك مي شوند؟
با اين توضيحات بهتر است وزير نفت به جاي مصادره برابري توليد ايران و 
قطر در پارس جنوبي به نام خود و دولت يازدهم تشكري هم داشته باشد 
از همه افرادي كه توانستند به پروژه ها پول تزريق كنند و درست برخلاف 
رويكرد خود كه منتظر شركت هاي خارجي است روي پاي خود ايستادند 
و افتخارش را ب��ه وي اهدا كردند. رئيس جمه��ور چندي پيش با فخري 
مثال زدني اعلام ك��رد كه توليد 2۵۰ ميليون مترمكعب��ي گاز در دولت 
گذشته به ۵۵۰ ميليون متر مكعب در اين دولت افزايش يافته است. شايد 
به روحاني نگفتند چطور و از چه طريقي ولي ما مي گوييم با سرمايه گذاري 
كه اين روزها با سياسي كاري آن را ۵۰ ميليارد دلار بدهي مي نامند. تأكيد 
مي شود ۵۰ ميليارد دلاري كه بدهي معرفي مي شود تعهدات بازپرداختي 
است كه در همه قراردادهاي نفتي جهان يك اصل رايج است و بر همين 
اساس است كه شركت شل با توليدي بسيار كمتر نسبت به ايران حدود 
7۰ ميليارد دلار بدهي به نام خود ثبت كرده اس��ت. در پايان باز هم اين 
مطالبه مطرح مي شود كه وزارت نفت فهرستي از حجم سرمايه گذاري 
و بدهي هاي خود را ط��ي دو دهه اخير با جزئيات دقيق منتش��ر كند تا 
كارشناسان و افكار عمومي با واكاوي آنچه در صنعت نفت رخ داده است 

بتوانند تحليل عميق تري از اين موضوع داشته باشند.

 عقب ماندگي ۴۱ درصدي گمرك
در تحقق درآمد پيش بيني شده امسال

بررس�ي آماره�اي رس�مي اقتص�ادي در ۹ ماه�ه س�اله جاري 
نش�ان مي دهد، ب�ا تحق�ق 7 ه�زار و 500 ميليارد توم�ان درآمد 
گمرگي، نس�بت به قان�ون مص�وب بودجه ت�ا پاي�ان آذر حدود 
5/3 هزار ميليارد توم�ان)4۱ درصد( عقب ماندگ�ي وجود دارد. 
به گزارش تس��نيم، بررس��ي آمارهاي اقتصادي 9 ماهه كشور نشان 
مي دهد، در اين مدت 7 هزار و ۵۰۰ ميليارد تومان ماليات بر واردات اعم 
از هزار و 1۰۰ ميليارد ماليات واردات خودرو و همچنين 6 هزار و 4۰۰ 

ميليارد تومان ماليات ساير كالاها از واردكنندگان اخذ شده است. 
اين درحالي است كه بر اساس قانون بودجه سال 9۵ بايد تا پايان سال 
درآمد گمركي 16/9 هزار ميلياردي محقق ش��ود. اين درآمد گمركي 
محقق ش��ده تا پايان آذر ماه 12/8 هزار ميليارد تومان است كه به اين 
ترتيب گمرك ايران نسبت به بودجه زمانبندي شده با كسري ۵ هزار 
و 3۰۰ ميلي��ارد توماني مواجه اس��ت. اين عقب ماندگ��ي درآمدهاي 
گمركي نس��بت به قانون بودجه در حالي به وقوع پيوس��ته است كه 
معاون اقتصادي بان��ك مركزي در تحليلي از ش��رايط اقتصادي ايران 
با اش��اره به واردات 27/۵ ميليارد دلاري در ش��ش ماهه نخست سال 
جاري، از افزايش ۵درصدي ارزش فوب واردات كالا نس��بت به مدت 
مشابه سال گذشته خبر داده بود. عباسي معروفان در پايان تأكيد كرد: 
ذخاير كالاهاي اساسي برنج و شكر به حد وفور در كشور وجود دارد و 
به هر ميزان كه بازار نياز داشته باشد، توسط فروشگاه هاي زنجيره اي و 

تعاوني هاي مصرف عرضه و توزيع خواهد شد.

وحید  حاجی پور

رئيس كميس�يون اقتصادي مجلس شوراي 
اس�امي با اش�اره ب�ه اينكه افش�اي حقوق 
مدي�ران از اس�تانداردهاي حس�ابداري 
ايران حذف ش�ده است، گفت: س�ازماني كه 
مدي�ران آن خودش�ان نجومي بگي�ر بودند، 
چگون�ه مي توانس�تند جلو حق�وق نجومي 
را بگيرن�د، اين در حالي اس�ت ك�ه در بحث 
حسابرس�ي بانك هاي دولتي، بانك مركزي 
شفاف س�ازي كرد، نه س�ازمان حسابرس�ي 
كه زي�ر نظ�ر وزارت اقتصاد و دارايي اس�ت. 
محمدرض��ا پورابراهيم��ي رئيس كميس��يون 
اقتصادي مجلس در اولين همايش »حسابرسي و 
نظارت مالي در ايران« با اشاره به وجود مشكلات 
جدي در بخش حسابرسي دولتي و عمومي كشور، 
با طرح اين پرسش كه سازمان حسابرسي كه زير 
نظر وزارت اقتصاد اس��ت به چه كسي پاسخگو 
اس��ت و اس��تقلال آن چگونه تأمين مي ش��ود، 
اف��زود: انجام همزمان »حسابرس��ي«و»تدوين 
استانداردهاي حرفه اي« تضاد منافع دارد و يك 
سازمان با عنوان سازمان حسابرسي نمي تواند هر 
دو كار را باهم انجام دهد، از اين رو تفكيك وظايف 

مذكور ضروري به نظر مي رسد. 
پورابراهيمي با اش��اره به اينكه افش��اي حقوق 

مدي��ران از اس��تانداردهاي حس��ابداري ايران 
حذف شده است، گفت: سازماني كه مديران آن 
خودشان نجومي بگير بودند، چگونه مي توانستند 
جلو حقوق نجومي را بگيرند. رئيس كميسيون 
اقتص��ادي مجلس در ادام��ه با اش��اره به درك 
بالاتر بانك مركزي جهت ارتقاي استانداردهاي 
حسابداري در بانك ها گفت: در بحث حسابرسي 
بانك هاي دولتي مش��كلات جدي وجود داشت 
ولي بانك مركزي شفاف سازي كرد، نه سازمان 

حسابرسي و حالا اين ساختار بايد تغيير كند. 
 پورابراهيمي اش��اره كرد: در حسابرسي بخش 
خصوصي هم مشكل داريم و مديران دولتي بدون 

آزمون و صلاحيت حسابدار رسمي شده اند. 
پورابراهيمي گفت: مؤسسات بزرگ حسابرسي 
بايد تش��كيل ش��ود زيرا اي��ن تعداد مؤسس��ه  
حسابرسي مورد نياز كشور نيست.  وي در ادامه 
با اش��اره به اينكه حق الزحمه  حسابرس��ي بايد 
متعارف باش��د، گفت: نظارت حرفه اي و كنترل 
جامعه بر اعضايش را بايد تقوي��ت كرد، كنترل 
كيفيت حسابرس��ي جامعه بايد گسترش يابد و 
تنبيه مديران و حسابرس��ان به طور توأمان بايد 

ديده شود. 
پورابراهيمي در بخش ديگري از س��خنان خود 

يكي از اركان اقتصاد را اطلاعات دانست و گفت: 
هرقدر اطلاع رساني گس��ترده تر باشد، شفافيت 
ايجاد مي ش��ود. وي با اش��اره به اينك��ه يكي از 
برنامه ه��اي مجلس ايجاد ش��فافيت در اقتصاد 
است، گفت: رتبه  فساد ايران افزايش داشته و در 
عين حال رتبه  پولشويي نيز با افزايش مواجه است 
كه زيبنده كشورمان نيست، مجلس با قدرت به 
دنبال افشا و شفاف س��ازي است. افشاي حقوق 
مديران و افشاي اطلاعات نهادهاي شبه دولتي 
و ايجاد ضمانت اجرايي براي اجرايي ش��دن آن، 

برنامه  اصلي است. 
رئيس كميس��يون اقتصادي مجل��س در پايان 
تأكيد كرد: همه  اين موارد ب��ا قانون نظام جامع 
حسابرس��ي و حس��ابداري كه در كميس��يون 
اقتصادي با همكاري جامعه  حسابداران رسمي 

ايران در دست تدوين است، بايد برطرف شود. 
براساس اين گزارش، كارشناسان خبره اقتصادي 
براين باورند كه تا اقتصاد ش��فاف نشود و افشاي 
اطلاعات و پاسخگويي به عنوان يك قانون قوي به 
مديران دولتي، نيمه دولتي، عمومي و خصوصي 
تكليف نشود، وجود مفاسد اقتصادي ريز و درشت 
در كشور طبيعي است اما افرادي كه دهها سال 
گذش��ته از حقوق هاي نجومي وس��اير امكانات 

رانت��ي برخوردار بودن��د، مانع از شفاف س��ازي 
بخش هاي مختلف دولتي هستند. در عين حال 
افشاي مفاس��د اقتصادي متعدد و متنوع و رشد 
نابرابري ها و توزيع ناعادلانه ثروت آنقدر به اعتماد 
عمومي لطمه زده است كه كارشناسان خبره علم 
مالي و اقتصادي، شفاف سازي اقتصاد در اقتصاد 
ايران را از نان ش��ب واجب ت��ر مي دانند و كليد 
اين شفاف س��ازي در گرو اعمال استانداردهاي 
حسابداري و حسابرسي به روز اس��ت، از اين رو 
به نظر مي رس��د كميته تدوين اس��تانداردهاي 
حسابداري كه يكي از سه كميته استانداردگذاري 
س��ازمان حسابرسي اس��ت، بايد از اين سازمان 
منفك ش��ده و به عنوان يك بخش مس��تقل به 
ارتقاي استانداردهاي حسابداري بپردازد تا بخش 
دولتي، شبه دولتي، خصوصي و ساير بخش ها از 
حس��ابداري هايي كه در واقع حساب سازي هاي 

مجرمانه تلقي مي شود، خلاص شوند. 
گفتني است در س��ال جاري با افشاي دستمزد 
تعدادي از مدي��ران دولتي و بانك ه��ا و بيمه ها 
رسوايي بزرگي در كشور به وقوع پيوست اما براي 
بازپس گيري پول هايي كه از بي��ت المال به باد 
رفت كارچنداني صورت نگرفت و براي اصلاح اين 
رويه نيز كار جدي از منظر علم مالي و حسابداري 

و حسابرسي انجام نشد. 
از س��وي ديگر در س��ال جاري بان��ك مركزي 
كه غفلت س��ازمان حسابرس��ي ب��راي ارتقاي 
اس��تانداردهاي حس��ابداري بانك ه��ا براي��ش 
قابل درك نبود، به شخصه وس��ط ميدان آمد و 
براي جلوگيري از ارائه س��ودهاي موهوم فرمت 
جديد حس��ابداري را به بانك ها اب��لاغ كرد تا با 
جانمايي صحيح مطالبات سررس��يد گذش��ته، 
معوقه، مش��كوك الوصول در صورت هاي مالي و 
ذخيره گيري بانك ها براي مطالبات به درس��تي 
اعمال ش��ده و در اين ميان بانك ها از شناسايي 

سودهاي واقعي و غيرواقعي منع شوند. 
گفتني اس��ت بانك هايي چون مل��ت، صادرات 
و تجارت با اعمال اس��تانداردهاي حس��ابداري 
مدنظر بانك مركزي هزاران ميليارد تومان زيان 
شناسايي كردند و بهاي سهامشان در بورس نيز 
همزمان با اولين روز بازگشايي پس از توقف نماد 

با سقوط قابل ملاحظه همراه شد. 
برخي كارشناس��ان بر اين باورند براي شفافيت 
در اقتصاد ايران يا بايد س��ازمان حسابرس��ي به 
وزارتخانه تبديل ش��ود يا اينكه آن بخش��ي كه 
استانداردهاي حسابداري و حسابرسي را تدوين 
مي كند، به طور كامل مستقل شود تا حسابداري 
بخش عمومي و همچنين بخش خصوصي ارتقا 
يابد و بساط مفاسد اقتصادي ناشي از غيرشفاف 

بودن اقتصاد براي هميشه جمع شود.

 نجومي بگيران افشاي حقوق مديران را
از حسابداري ايران حذف كردند

افشاگري رئيس كميسيون اقتصادي مجلس

نوس�ان امضاهايي كه براي اس�تيضاح وزير راه و شهرس�ازي 
جمع آوري مي شد خود به خوبي نشان داد لابي كنندگان براي 
عدم اس�تيضاح وزير در اين م�دت چقدر ت�اش كرده اند، اما 
مقوله جعل سند در وزارتخانه آخوندي براي انحراف تحقيقات 
درباره حادثه قطار كه يك نماينده مجلس حامي دولت به نقل 
از اكبر تركان آن را مطرح كرده، در كنار كوتاهي هاي وزير راه 
و شهرسازي در بخش مس�كن وهمچنين مسكن مهر از جمله 
مواردي است كه امروز عباس آخوندي بايد به آنها پاسخ بدهد. 
به گزارش »جوان«، به رغم تلاش هاي انجام گرفته از طرف وزارت راه 
و شهرسازي براي انصراف نمايندگان از استيضاح وزير راه، سرانجام 
طرح استيضاح عباس آخوندي در نشست علني روز سه شنبه هفته 
گذشته با 34 امضا اعلام وصول شد. وزير راه و شهرسازي امروز در 
صحن علني مجلس شوراي اسلامي استيضاح مي شود و بايد ديد 
وزير به سؤالات نمايندگان چگونه پاس��خ مي دهد و نمايندگان از 

سخنان وي قانع مي شوند يا خير. 
اگر چه ش��ائبه سياس��ي بودن اس��تيضاح زياد مطرح شده است 
اما رئيس مجمع نمايندگان آذربايجان ش��رقي ب��ا تأكيد بر اينكه 
استيضاح وزير راه تنها به خاطر حادثه ريلي هفت خوان نبوده و در 
13 بند است، گفت: استيضاح به دور از هرگونه مسائل سياسي و به 
صورت كارشناسي شده برگزار خواهد شد. محمدحسين فرهنگي 
ديروز در گفت وگو با ف��ارس در تبريز با بيان اينك��ه پيش بيني از 
اس��تيضاح وزير راه ندارم و آن روز تمام استدلال  هاي موجود بيان 
خواهد ش��د، افزود: وزير از اس��تدلال هاي موجود بايد دفاع كند و 

پاسخ هاي قانع كننده اي نسبت به پرسش ها داشته باشد. 
نماينده مردم تبريز، آذرشهر و اسكو در مجلس شوراي اسلامي با 
اشاره به اينكه شايعاتي در خصوص برپايي جلسات خصوصي وزير 
راه و شهرسازي با برخي از نمايندگان در راستاي پس گرفتن امضا 
وجود دارد، افزود: اين موضوع در تمام استيضاح ها انجام مي گيرد و 

مختص اين استيضاح نيست و امكان دارد جلساتي برپا شود. 
وي با اش��اره به ج��ان باختن تع��دادي از مردم آذربايج��ان در فاجعه 

قطار تبريز و سمنان در ايس��تگاه هفت خوان سمنان گفت: اين حادثه 
مردم تبري��ز را متأثر كرد و مردم خواس��تار پاس��خگويي وزير در اين 
زمينه هستند. وي بار ديگر تأكيد كرد: اس��تيضاح وزير فقط به خاطر 
اين تصادف نيس��ت بلكه وزير كارنامه قابل قبولي ندارد و بايد نسبت 
 به عملكرد ضعيفش پاس��خگو باش��د. پنجم آذر در پ��ي تصادف قطار 
سمنان - مشهد با قطار تبريز - مشهد در ايستگاه هفت خوان سمنان، 
49 مسافر و زائر امام رضا)ع( در آتش س��وختند. از سوي ديگر مشرق 
 نيز در گزارشي نوشت: حادثه تلخ برخورد دو قطار مسافربري در مسير

 سمنان-مشهد در پنجم آذرماه، با اظهارات برخي نمايندگان مجلس 
درباره جعل سند براي انحراف تحقيقات در اين باره، وارد فاز جديدي 
شد. در حالي كه تاكنون مس��ئولان وزارت راه و شهرسازي عنوان 
مي كردند براساس مكالمات ضبط شده ميان راننده قطار با مسئولان 
ايس��تگاه با سيس��تم تلفن گرام، علت وقوع حادثه، نقص سيستم 
نبوده بلكه خطاي انساني بوده، اكنون شواهد نشان مي دهد اصلًا 
تلفن گرامي در كار نبوده و اسناد ارائه شده در اين زمينه، جعلي است. 
در اطلاعيه شماره يك كميسيون عالي سوانح راه آهن كه سه شنبه 
9 آذر منتشر شد، در چند سطر به مكالمات ميان راننده دو قطار و 
مسئولان ايستگاه هفت خوان با استفاده از سيستم تلفن گرام اشاره 
دارد. در يكي از بندهاي اين اطلاعيه آمده اس��ت: در ساعت ۰8:7 
لكوموتيوران قطار تبريز � مشهد طي تلفن گرام شماره يك سيار از 

طريق ايستگاه هفت خوان به كنترل ترافيك شاهرود اعلام مي كند: 
»به علت يخ زدن ترمز قطار، در كيلومتر 291 متوقف هستيم كه 
پس از رفع عيب، ادامه مس��ير خواهيم داد.« برآيند اين گزارش و 
توضيحات بعدي مسئولان وزارت راه مبني بر اين بود كه سيستم 
كنترل قطار هيچ ايرادي نداشته و خطاي انساني مسئولان ايستگاه، 

سبب وقوع حادثه تلخ برخورد دو قطار شده است. 
  سندها جعلي است

جعل س��ند در وزارتخانه آخوندي براي انحراف تحقيقات درباره 
حادثه قطار/ تلفن گرام از قطار س��منان در كار نيس��ت! در همين 
زمينه، غلامعلي جعفرزاده ايمن آب��ادي، نماينده حامي دولت در 
مجلس شوراي اسلامي گفت: اينكه مسئولان دولت اطلاعيه دادند 
ارتباط از طريق تلفن گرام با مركز CTC برقرار شده جعلي است 
و اين اسناد بعد از آتش س��وزي قطار به ساعت و تاريخ روز تصادف 
تنظيم و ارائه شده است. جعفرزاده منبع اين ادعا را اظهارات اكبر 

تركان در جلسه فراكسيون مستقلان مجلس اعلام كرد. 
لازم به ذكر است ششم آذرماه معاون اول رئيس جمهور كميته اي 
را با مسئوليت اكبر تركان براي رسيدگي به سانحه قطارمسافربري 
تبريز� مشهد تشكيل داد. پس از خاتمه بررسي ها، تركان 14 آذرماه 
در جلسه فراكسيون مستقلان مجلس دلايل اين حادثه را اعلام كرد 
اما گزارش كامل وي هيچ گاه منتشر نشد. پس از آن، دولتي ها تمام 
تلاش و همت خود را بر اين گذاش��تند كه خطاي انساني را دليل 
حادثه قطار اعلام كنند و سيس��تم كنترل خودكار قطار ATC را 
بدون ايراد جلوه دهند. سيستم ATC توسط آخوندي راه اندازي 
ش��د و وي روي آن مانور گس��ترده اي داد و حتي در ديدار اعضاي 
هيئت دولت با رهبر معظم انقلاب اس��لامي، آخوندي مدعي شد 
كه با اين سيس��تم، حتي اگر راننده قطار س��كته هم كند، اتفاقي 
رخ نمي دهد. اين سيس��تم در اجرا دچار ايرادات فراواني بوده ولي 
مسئولان وزارت راه و شهرسازي پس از حادثه قطار سمنان، براي 
فرار از پاسخگويي، مدعي شدند اين سيستم بدون اشكال كار كرده 

و مقصر مسئول ايستگاه قطار بوده است.

تركان در جلسه فراكسيون مستقان خبر داد  

جعل سند در وزارتخانه آخوندی برای انحراف تحقیقات حادثه قطار

انتقاد از تعطيلی جلسات شوراي اقتصاد مقاومتي

 نمره زير ۱0 وزارت صنعت 
در تحقق اقتصاد مقاومتي  

با توجه ب�ه آمار هاي تولي�د و صنعت، رش�د واردات كالا و كاهش 
واردات مواد اوليه توليد و... حاكي از عملكرد ضعيف وزارت صنعت 
و تجارت در اجراي سياست هاي اقتصاد مقاومتي است، به طوري 
كه عضو كميس�يون صنايع مجل�س معتقد اس�ت وزارت صنعت 
نمره زي�ر ۱0 را براي تحقق اقتصاد مقاومتي كس�ب كرده  اس�ت. 
دكتر ابراهيم رزاقي، استاد دانش��گاه معتقد است، اگر وزارت صنعت، 
معدن و تجارت برنامه مش��خصي براي اجراي سياس��ت هاي اقتصاد 
مقاومتي داش��ت، به دليل ارتباط با بخش بزرگي از توليد كنندگان و 
صنعتگران و تجار كشور مي توانست در اين حوزه عملكرد مثبتي داشته 
باشد چراكه رسيدن به خودكفايي در تمام شاخه هاي صنعت، معدن و 
تجارت مورد تأكيد سياست هاي ابلاغي اقتصاد مقاومتي است كه ناديده 
گرفته شده است. وي مي افزايد: متأسفانه در سال هاي اخير كاهش نرخ 
رشد صنعت و معدن، با تداوم ركود اقتصادي همزمان شد و تنها كارنامه 
موفق اين وزارتخانه در پرداخت تسهيلات خودرو به متقاضيان خودرو 

و نجات خودروسازان از ورشكستگي بود. 
اين استاد دانشگاه مي افزايد: محمدرضا نعمت زاده با اين استدلال كه 
حمايت از بنگاه هاي بزرگ مانند خودرو و پتروشيمي مي تواند بر نرخ 
رشد صنعت تأثير بسزايي داشته باشد، شاخه هاي ديگر صنعت و معدن 
را به فراموشي سپرد و با شعار تعيين قيمت ها توسط بازار، بخش تجارت 

را نيز رها كرد. 
رزاقي بی توجه��ی به بنگاه هاي كوچك را از نق��اط منفي عملكرد اين 
وزارتخانه در اجراي سياست هاي اقتصاد مقاومتي دانسته و مي گويد: 
تعطيلي 3۰ درصد واحدهاي مستقر در شهرك هاي صنعتي نيز نتيجه 
همين بي توجهي هاست كه حتي پرداخت تسهيلات به منظور تأمين 
سرمايه در گردش بنگاه هاي كوچك نيز نتوانست مشكلات اين صنايع 
را مرتفع كند وبه زودي كارگا ه هاي در آس��تانه تعطيلي به بدهكاران 

بانكي نيز افزوده خواهند شد. 
همچنين يك عضو كميس��يون صنايع مجلس نيز با اش��اره به اينكه 
اقدامات دولت و به ويژه وزارت صنعت در س��ال هاي اخير براي تحقق 
سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي كافي نبوده است، مي گويد: براساس 
تحقق سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي قرار بر اين بود تا در ستادهاي 
اقتصاد مقاومتي كه در اس��تان هاي مختلف برگزار مي شود، مشكلات 
برطرف و تسهيلات لازم در اختيار توليدكنندگان قرار گيرد اما در اين 
مسير فقط تعدادي از واحدهاي توليدي توانس��تند از اين تسهيلات 
16هزار ميلياردي اس��تفاد كنند. وي با بيان اينكه هنوز براي حمايت 
از توليد و مديريت واردات و مبارزه با قاچاق كالا اقدامات زيادي مانده 
كه بايد اجرايي ش��ود، مي افزايد: قرار بر اين بود تا براساس قانون نحوه 
تحقق سياست هاي اقتصادي مقاومتي يك شوراي سه نفره متشكل از 
معاون اول رئيس جمهور، معاون رئيس قوه قضائيه و نايب رئيس اول 
مجلس شوراي اسلامي تشكيل و در اين شورا موانع قانوني براي اجراي 
سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي پيش بيني و نظارت بر اجراي قوانين 
انجام شود اما متأسفانه فقط دو جلسه از اين شورا تشكيل شده است. 

اين عضو كميسيون صنايع مجلس اظهار مي دارد: آقايان معتقدند وقتي 
ستاد اقتصاد مقاومتي تشكيل ش��ده ديگر نيازي به شورا نيست و اين 
در حالي است كه برگزاري اين شورا توسط قانون تصويب شده است تا 

قوانين زائد و سياست هاي پيش روي اقتصاد مقاومتي از بين برود. 
فولادگر مي گويد: ارزيابي اقدامات دولت و وزارت صنعت نشان مي دهد 

كه آنها نمره زير 1۰ را براي تحقق اقتصاد مقاومتي كسب كرده اند. 
  هنوز چرخ توليد به چرخش درنيامده 

همچنين دكتر محمدجواد ايرواني تحليلگ��ر اقتصاد ايران هم معتقد 
است: »متأسفانه با وجود تمام تلاش هاي انجام شده و رشد 7/2 رصدي 
توليد ناخالص داخلي طي يك سال اخير مشاهده مي شود كه نزديك به 
۵ درصد از اين رشد ناشي از رشد درآمدهاي نفتي است و بدان معناست 

كه چرخ توليد هنوز به چرخش درنيامده است.«
دكت��ر ايرواني ب��ا اش��اره به وضعي��ت حاكم ب��ر بازرگان��ي خارجي 
مي گويد:»متأسفانه همچنان ش��اهد موج واردات هستيم، به طوري 
كه فعالان اقتص��ادي انگيزه ب��راي توليد و س��رمايه گذاري ندارند و 
برخوردهاي صورت گرفته با پديده قاچاق بازدارنده نيست، به طوري 
كه اين فرايند به تدريج منتج به شكل گيري رفتاري است كه افراد به 
اين پديده به عنوان يك منبع درآمد مي نگرند.« اين تحليلگر اقتصادي 
براين باور است كه امروز نظام مالي كشور اعم از نظام بانكي، بيمه اي، 
مالياتي، تأمين س��رمايه و حتي بودجه اي كشور مبتني بر حمايت از 
توليد نيست و شاهد اين واقعيت تلخ هستيم كه منابع سيستم بانكي 

تمايل بيشتري به فعاليت هاي غيرمولد دارد.«

 مصوبه واردات ۱00 هزار تن پرتقال 
براي تأمين ميوه شب عيد 

كارگ�روه تنظي�م بازار ب�راي بازار ش�ب عي�د مقرر كرده اس�ت 
وزارت جه�اد كش�اورزي ب�ا توجه ب�ه كاه�ش تعرف�ه واردات، 
برنامه ريزي لازم را براي تأمين ۱00 هزار ت�ن مركبات براي توزيع 
در كنارمي�زان تعه�د داخلي قبل�ي با ن�رخ مصوب انج�ام دهد. 
به گزارش تسنيم چندي پيش نامه اي از وزارت كشاورزي مصر مبني 
بر اعلام شرايط قرنطينه اي واردت مركبات از اين كشور به ايران مطرح 
شده بود اما وزارت جهاد نسبت به واردات مركبات اظهار بی اطلاعی كرد. 
با وجود اينكه معاونان وزارت جهاد كشاورزي بارها در مصاحبه هاي خود 
اعلام كرده بودند با وجود سرمازدگي مركبات در كشور به دليل افزايش 
توليد نيازي به واردات اين محصول به كشور وجود ندارد و وزير جهاد 
كشاورزي و معاونان وي در گفت وگو با رس��انه ها گفتند براي واردات 
محصولات كشاورزي به ويژه مركبات تحت فشار قرار دارند، كارگروه 
تنظيم بازار در جلسه اخير خود مقرر كرد شرايط واردات 1۰۰هزار تن 

مركبات به كشور فراهم  آيد. 
بنابراين گزارش در بند ۵ مقررات اخير جلسه ستاد تنظيم بازار با شماره 
نامه 134872 به تاريخ 11/2/ 9۵ قرار شد وزارت جهاد كشاورزي با توجه 
به كاهش تعرفه نارنگي، پرتقال و موز، برنامه  ريزي هاي لازم جهت تأمين 
اين اقلام طبق دستورالعمل با تأمين 1۰۰ هزار تن مركبات علاوه بر ميزان 
تعهد شده داخلي قبلي بر اساس مصوبات تنظيم بازار اقدام و در ايام نوروز 
با نرخ مصوب توزيع كند. اين گزارش مي افزايد: در جلسه اخير ستاد تنظيم 
بازار براي كنترل قيمت ها در ايام پاياني س��ال تصميمات متعددي براي 
كاهش تعرفه واردات و عرضه كالاهاي اساسي و ضروري مانند مركبات و 
موز، شكر، كره، برنج و گوشت توسط دولت براي تنظيم بازار گرفته شد اما 
برخي از اين تصميمات مانند واردات مركبات با سياست ها و تصميمات 

اعلامي وزارت جهاد كشاورزي مطابقت نداشته و متضاد است.

هادی  غلامحسینی
  گزارش  یک

پورابراهيمی: در بحث حسابرسي بانك هاي دولتي زير نظر وزارت اقتصاد، بانك مركزي شفاف سازي كرد، نه سازمان حسابرسي

بهناز  قاسمی

  گزارش    2

           

هی 
آگـ
 

رسمى  اسناد  دفترخانه   95/8/1 مورخ   46336 شماره  سند  باستناد 
از یک  به نسبت 6 دانگ  افشین آشناور  بندر خمیر، آقاى  شماره 14 
فروند شناور بارى بشماره ثبت 17011 به آقایان ابراهیم درستان به 
نسبت 3 دانگ و ارسلان درستان به نسبت 3 دانگ اقدام نموده است. 

مراتب به استناد ماده 25 قانون دریایى ایران اگهى مى گردد. 88498473

سازمان آگهي هاي 

روزنامه جوان تلفني 

آگهي مي پذيرد


